

မြန်မာ- ဗီဒီယိုမှတ်တမ်းတွင်ပါဝင်သည့် မြန်မာစစ်တပ်၏ နှိပ်စက်ခြင်းကိုခံရသော အမျိုးသားများ၏ လုံခြုံရေးကိုသေချာစွာ လုပ်ဆောင်ပေးရန်

အဆောတလျင်အမြန်ဆုံး စုံစမ်းထောက်လှမ်းပေးရန်နှင့် ပြစ်မှုကျူးလွန်သူများကို တာဝန်ယူစေရန်။

(ရန်ကုန်၊ မေလ ၂၈ရက် ၂၀၁၇ခုနှစ်) မြန်မာစစ်တပ် နှင့် ပြည်သူ့ စစ်များမှ မည်သည့်တိုင်းရင်းသားများဖြစ်သည်ကို မသိရသည့် လူ ငြီးအား စစ်ဆေးမေးမြန်းနေချိန်အတွင်း ကန်ကျောက်ခြင်း၊ လက်သီးဖြင့်ထိုးခြင်းနှင့် ချိန်းခြောက်ခြင်းတို့ကို ပြုလုပ်သည့် ဗီဒီယို မှတ်တမ်း ယမန်နေ့က အွမ်လိုင်ပေါ်တွင် ဖော်ပြလာခြင်းနှင့် ပတ်သက်၍ မြန်မာအစိုးရအာဏာပိုင်များအနေဖြင့် ချက်ချင်း စုံစမ်းစစ်ဆေးသင့်ကြောင်း Fortify Rightsမှ ယနေ့ ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ ဗီဒီယိုတွင်ပါဝင်သည့် မြန်မာစစ်တပ်နှင့် စစ်ဝန်ထမ်းများ၏ နှိပ်စက်ခြင်းနှင့် ရက်စက်ကြမ်းတမ်းခြင်းများသည် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာဥပဒေအောက်တွင် လူမဆန်သည့် တဖက်သားအား သိက္ခာချသည့် ပြုမူဆက်ဆံခြင်းဖြစ်ပါသည်။

ဗီဒီယိုတွင်ဖော်ပြထားသည့် နေရာနှင့် ပါဝင်နေသည့် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းမှ တိုင်းရင်းသားလူနည်းစုများဟု ယူဆရသူများ၏ အကျိုးအတွက် မြန်မာအစိုးရအာဏာပိုင်များ အနေဖြင့် အမြန်ဆုံး တာဝန်ယူဖြေရှင်းသင့်ပါသည်။

“ဗီဒီယိုထဲမှာ ရက်ရက်စက်စက် အရိုက်ခံရတဲ့ သူတွေအတွက် ကျွန်တော်တို့အရမ်းကို စိုးရိမ်ပူပန်မိတယ်”ဟု Fortify Rights ၏ စီမံခန့်ခွဲအုပ်ချုပ်ရေးမှူး အကြီးအကဲ Matthew Smith မှပြောလိုက်ပါသည်။ “ဒီလူတွေရဲ့ အသက်တွေကို ကာကွယ်ပေးဖို့ အစိုးရအနေ နဲ့ အမြန်အရေးယူပေးသင့်တယ်”

ထို ၁၇မိနစ်ကြာ ဗီဒီယိုသည် မေလ ၂၇ရက်နေ့တွင် မြန်မာစစ်တပ်ချိန် မနက် ၁နာရီ ဝန်းကျင်၌ Facebookပေါ်တွင် ပထမဦးစွာ ပေါ်ထွက်လာခြင်းဖြစ်သည်။ ထို ဗီဒီယိုထဲတွင် မြန်မာစစ်တပ် ခြေမြန်တပ်မ ၈၈ မှစစ်သားများ ၅ဦးနှင့် လက်ကောက်ဝတ် (သို့ မဟုတ်) လက်ထိပ်ခတ်ထားခြင်းခံရသည့်အရပ်သားအမျိုးသားငါးဦးအား စစ်ဆေးမေးမြန်းနေသည့် စစ်ဝန်ထမ်းဦးတို့ ပါဝင်ပါသည်။ စစ်သားများမှ ထို အမျိုးသားများအား သေနတ်နှင့် အခြားသော ခြောက်လုံးပြူး လက်နက်များ ထားသည့်နေရာကို မေးမြန်းနေ စဉ်တွင် ၃၂ချက် ကန်ကျောက်ခြင်း၊ လက်သီးဖြင့် ၄ခါ ထိုးကြိတ်ခြင်းနှင့် ပါးရိုက်ခြင်းတို့ အပြင်လက်နက်မပါသည့် လူဦးကိုလည်း ခမောက်ဖြင့် ကြမ်းတမ်းစွာ ၃ချက်ရိုက်နှက်ခြင်းတို့ကိုပြုလုပ်ခဲ့ပါသည်။ ထိုအထဲတွင် ခံရသူအမျိုးသား ဦး၏မျက်နှာများနှင့် ပါးစပ်များတွင်သွေးများထွက်ခဲ့ပါသည်။ ထို အပြင် အရပ်သားအမျိုးသား ၁ဦး နှင့် အမျိုးသမီး ၁ဦးအား စစ်ဆေးမေးမြန်း နေ နေစဉ် မြန်မာစစ်တပ်မှ - အနည်းဆုံး ပြည်သူ့စစ်ဝန်ထမ်း ၄ဦး အပါအဝင် - စစ်သား ၂၃၀ကျော်က ခြိမ်းခြောက်မှုကို ပြုလုပ်ခဲ့ပါသည်။

Video တွင်ပါရှိသည့်စစ်သားများမှ ထိုနေရာသည် နန့် ဖက်ခါရွာ - ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ဘက် ကွတ်ခိုင်မြို့ နယ် မြန်မာ-တရုတ် နယ်စပ်- တွင်ရှိသော ရွာတရွာဖြစ်ကြောင်း ဖော်ပြခဲ့ပြီး သူတို့ ၏ လက်ထဲတွင်ချုပ်နှောင်ထားသော အမျိုးသားများကို “ပလောင် စစ်သားများ” ဟု စွပ်စွဲခဲ့သည်။ ထို ပလောင်များသည် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းတွင် ပိုမိုလွှမ်းမိုးမှုရှိသည့် တအာင်း လူနည်းစုတိုင်းရင်း သားများ ဖြစ်သည်ဟုသိရှိရပါသည်။

Video ထဲတွင်ပါသော စစ်သားများသည် ဘယ်ဘက်လက်မောင်းတွင် ခြေမြန်တပ်မ ၈၈ တံဆိပ်ပါသည့် မြန်မာစစ်တပ် ဝတ်စုံကို ဝတ်ဆင်ထားသည့် စစ်သားများဖြစ်သည်ဟုဖော်ပြထားပါသည်။ ခြေမြန်တပ်မ ၈၈သည်ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း နန့် ဖက်ခါ နယ်မြေ ဝန်းကျင်တွင် စစ်ဆင်ရေးပြုလုပ်နေသောတပ်ဖြစ်ပါသည်။ စစ်သားများသည် Video ထဲတွင်မြန်မာဘာသာစကား ပြောနေသည်ကို ကြားရပြီး မြန်မာစစ်တပ်နှင့် ပူးပေါင်းလုပ်ဆောင်နေသည်ဟုထင်ရသောသေချာစွာဖော်ပြထားခြင်းမရှိသည့်အခြားသော စစ်ဝန်ထမ်း အချို့ မှာမူ မြန်မာဘာသာအပြင် ထင်ထင်ရှားရှားမကြားရသည့် ပလောင်ဘာသာစကားဟု ယူဆရသော ဘာသာစကား၂မျိုးလုံး ကိုပြောပါသည်။

ဗီဒီယို၏အစတွင် စစ်ဆေးမေးမြန်းခြင်းကိုပြုလုပ်နေသည့် အမိန့် ပေးအရာရှိမှ လက်နက်မပါသည့်အမျိုးသားတဦးအား လက်နက်များသိမ်းဆည်းထားသည့်နေရာကိုမေးမြန်း ရာတွင်- “သေနတ်တွေ ဘယ်မှာလဲ” - ဟုမေးနေစဉ်တွင်ထိုသူ၏မျက်နှာကို စစ်ဆေးကတ်ဖြင့်ရိုက်နှက်ခဲ့ပါသည်။

ထိုအရာရှိမှ ဖမ်းဆီးထားသူတဦးကို “မင်းမှာ လက်နက်မရှိလဲပေမဲ့ မင်းဟာ ပုန်ကန်သူထဲကတယောက်ဘဲ”ဟုပြောခဲ့ပါသည်။ “မင်းမှာဘာမှမရှိဘူးလို့ ပြောရင် မင်းရဲ့ သွားတွေအားလုံးကိုငါချိုးပစ်မယ်”

စစ်သားတဦးမှလည်း ဖမ်းဆီးချုပ်နှောင်ထားသည့် အမျိုးသားထဲမှ တဦးကို “ငါမင်းရဲ့ လည်ပင်းကို လှီးပြီး မင်းကိုသတ်ပစ်မယ်” ဟုပြောခဲ့ပါသည်။ “အကယ်၍ ငါလိုချင်တဲ့ (သတင်းအချက်အလက်တွေ) ကို မရရင်အားလုံးကိုငါသတ်မယ်”ဟု အမိန့် ပေးအရာရှိမှ ထို Vedio ထဲတွင်ပြောခဲ့ပါသည်။

ထို့နောက် ဗီဒီယိုထဲတွင် ထိုအမိန့် ပေးအရာရှိမှ ဖမ်းဆီးချုပ်နှောင်ခံရသူတဦးကို “အကယ်၍ ငါတို့ (သေနတ်တွေ) ရှာလို့ တွေ့ခဲ့ရင် ငါမင်းရဲ့ သွား တွေအားလုံးကို ချိုးပြီး မင်းရဲ့ လျှာကို ဖြတ်ပစ်မယ်”

“မင်းတို့ ကပလောင်စစ်သားတွေဆိုတာငါသိတယ်”ဟုထိုအရာရှိမှ ၁၅မိနစ်ကြာဖမ်းဆီးချုပ်နှောင်ထားသူတွေကိုရိုက်နှက်ပြီးနောက် တွင်အော်ငေါက်ခဲ့ပါသည်။ “ငါသေနတ်တွေကို မရခဲ့ရင် ငါမင်းကိုသတ်မယ်”ဟု ဖမ်းဆီးချုပ်နှောင်ခြင်းခံရသူ တဦးအားပြောဆိုနေသည့်ဟုထင်မြင်ယူဆရပါသည်။

ထိုမှတ်တမ်း၏ တနေရာတွင် ထိုလူမှဘဲ - အမိန့် ပေးအရာရှိ- တောင်ယာခုတ်သည့် ဓားကိုကိုင်၍ ဖမ်းချုပ်ခံထားသူ၏ လည်ပင်းအရှေ့ နှင့် အနောက်တွင် ထောက်၍ သူ၏လည်ပင်းကို ဖြတ်မည်ဟု ခြိမ်းခြောက်ခဲ့ပါသည်။ မျက်နှာနှင့် ဦးခေါင်းကို ကန်နေသည့် ကြားတွင် ဖမ်းချုပ်ခံထားရသူများကို သူတို့ ၏တိုင်းရင်းသားဘာသာစကားမဟုတ်ဟု ယူဆရသည့် “မြန်မာဘာသာစကားဖြင့်” ဆူပူကြိမ်းမောင်းပြီးနောက်တွင် ထပ်၍ “မင်းတို့ စကားပြောချင်ရင် မြန်မာလို ပြော” ဟုပြောခဲ့ပါသည်။

ထိုမှတ်တမ်း၏ တနေရာတွင်လည်း စစ်သားတဦးမှ ခြေထောက်ကိုကြိုးဖြင့်ချည်ထားခြင်းခံရပြီး မတ်တပ်ရပ်နေရသည့် တိုင်ရင်းသားလူငယ်တဦးကို ခြိမ်းခြောက်ခဲ့ပါသည်။ ထိုစစ်သားမှ ဓားကို ဝှေ့ရမ်း၍ “ ဘာမှမပြောနဲ့ မင်းဟာ ပလောင်စစ်သားဆိုတာငါသိတယ်” ဟုပြောခဲ့ပါသည်။

အမိန့် ပေးအရာရှိမှ “မင်းတို့ကို ငါတို့ မလွှတ်ပေးဘူး”ဟု နိမိတ်မကောင်းသည့် ပုံစံဖြင့် Video မဆုံးခင်တွင် ဖမ်းချုပ်ထားသူများကို ပြောလိုက်ပါသည်။ စစ်သားများမှလည်း အမျိုးသားတချို့ကို ခေါ်ဆောင်သွားတော့မည့် ပုံစံဖြင့် အတူတကွတွဲ၍ ချည်နှောင်နေ သည်ကိုတွေ့ ခဲ့ရပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံသည် နှိပ်စက်ခြင်းနှင့် အခြားသော ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်ခြင်း၊ လူမဆန်ခြင်း (သို့ မဟုတ်) သိက္ခာချသည့်ပုံစံဖြင့် ဆက်ဆံခြင်း (သို့ မဟုတ်) အပြစ်ပေးခြင်းများကို ဆန့်ကျင်သည့် ပဋိညာဉ်စာချုပ်၏ ပါတီဝင် မဟုတ်ပါ သို့သော် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဥပဒေ၏လုပ်ထုံးလုပ်နည်းအရ နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်းအပေါ် အပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်းမှာ မူမြန်မာပြည်ပေါ်သို့ ဆက်လက်၍ အကျိုးသက် ရောက်မှုရှိနေမည်ဖြစ်သည်။ မည်သည့်အခြေအနေ အကြောင်းအရင်းတွင်မဆို နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်းကို တားမြစ်ထားပါသည်။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဥပဒေ၏အောက်တွင် နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်းကို ရည်ရွယ်ချက်ရှိရှိဖြင့် ထိခိုက်နှစ်နာစေခြင်း “ကိုယ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ဖြစ်စေ (သို့) စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာဖြစ်စေ ပြင်းပြင်းထန်ထန် နာကျင်စေခြင်း (သို့) ခံစားရစေခြင်း”ဟု အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုထားပြီး၊ တိကျသည့် ရည်ရွယ်ချက်များဖြစ်သည့် “သတင်းအချက်အလက် သို့ မဟုတ် ဖြောင့်ချက်” များရရှိရန် အပြစ်ပေးခြင်း၊ ခြိမ်းခြောက်ခြင်း (သို့ မဟုတ်) အကျပ်ကိုင်ခြင်း “သို့ မဟုတ် မည်သည့်ခွဲခြားနိုင်ချ်ဆက်ဆံခြင်းကို မဆိုအခြေခံသည့် မည်သည့်အကြောင်းအရင်းကို မဆို” စသည်တို့ ပါဝင်ပါသည်။ ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်ခြင်း၊ လူမဆန်ခြင်းနှင့် သိက္ခာချသည့်

ဆက်ဆံမှုပုံစံ (သို့ မဟုတ်) ကိုယ်ပိုင်းဆိုင် ရာဖြစ်စေ (သို့) စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာကို နာကျင်စေရန် (သို့) ထိခိုက်ခံစားရစေရန် "သိသာထင်ရှားသည့်" အပြစ်ပေးမှုပုံစံများပါဝင်ပါသည်။

မြန်မာအစိုးရအနေဖြင့် ကုလသမဂ္ဂမှ ညှင်းပန်းနှိပ်စက်ခြင်းနှင့် အခြားသော ရက်စက်မှုများ၊ လူမဆန်ခြင်း (သို့) သိက္ခာချသည့် ဆက်ဆံမှုပုံစံ (သို့) အပြစ်ပေးခြင်းနှင့် အခြားသောရွေးချယ်နိုင်သည့် ကျင့်ဝတ်များကိုမကျင့်သုံးခြင်း စသည့်အချက်များကို ဆန့်ကျင်သည့် သဘောတူညီချက်စာကို သဘောတူလက်မှတ်ထိုးသင့်ကြောင်း Fortify Rights မှ ပြောလိုက်ပါသည်။

ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်တွင် မြန်မာစစ်တပ်နှင့် တိုင်းရင်းသားစစ်တပ်များဖြစ်သည့် တအာန်း အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်၊ ကချင်လွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော်နှင့် မြန်မာ အမျိုးသားဒီမိုကရက်တစ် မဟာမိတ်တပ်မတော် တို့ကြား တိုက်ခိုက်မှုများမှာ ယခင်နှစ်အတွင်း ပိုမို ပြင်းထန်လာခဲ့ပါသည်။

ယခုလများအတွင်း ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းတွင် မြန်မာစစ်တပ် ခြေမြန်တပ်မ ၈၈ မှ လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုများကျူးလွန်ခဲ့ သည်ဟု စွပ်စွဲခံရခြင်းများရှိခဲ့ပါသည်။ ဥပမာအားဖြင့် ၂၀၁၆ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလနှောင်းပိုင်းတွင် ခြေမြန်တပ်မ ၈၈မှ မုန်ခိုနယ် မန်လန်နန်ခေဟိုကျေးရွာရှိ အသက်၂နှစ်အရွယ်ယောက်ျားလေးတဦးအပါအဝင် အရပ်သား၁၈ဦးကိုဖမ်းဆီးချုပ်နှောင်ခဲ့ကြောင်း စွပ်စွဲခြင်းကိုခံရပါသည်။ ဒီဇင်ဘာလ ၂၀ရက်နေ့တွင် နီးစပ်ရာ တောအုပ်ထဲ၌ ထိုအရပ်သား ၁၈ဦး၏ ကိုယ်ခန္ဓာများမှာ ဆိုးရွားစွာမီးလောင်ခံထားရပြီး အစုလိုက်အပြုံလိုက်မြှုပ်နှံထားခြင်း ကို ရှာဖွေတွေ့ ရှိခဲ့ကြောင်း ဒေသခံများမှ ပြောပြခဲ့ကြပါသည်။

ကချင်နှင့် ရှမ်းလူ့အသိုင်းအဝိုင်းအဖွဲ့အစည်းများမှမြန်မာစစ်တပ်စစ်သားများသည် ရှမ်းပြည်နယ်နှင့် ကချင်ပြည်နယ်များတွင် နှစ်ပေါင်းများစွာ အရပ်သားများကို နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်းနှင့် တဖက်သက်ဆန်စွာဖမ်းဆီးချုပ်နှောင်ခြင်းတို့အပြင် တရားမဝင် သတ်ဖြတ်ခြင်း၊ အတင်းအဓမ္မပြုကျင့်ခြင်း၊ အတင်းအကျပ်လုပ်အားပေးခိုင်းစေခြင်းနှင့် အခြားသောလူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်ခြင်းများကို မှတ်တမ်းတင်ထားပါသည်။ ၂၀၁၄ခုနှစ်တွင် Fortify Rightsမှ ဇွန်လ ၂၀၁၁ခုနှစ်မှ ဧပြီလ ၂၀၁၄ခုနှစ်အတွင်း မြန်မာပြည် မြောက်ပိုင်း မြန်မာလက်နက်ကိုင်အင်အားစုများနှင့် တိုက်ခိုက်မှုဖြစ်ပွားခဲ့စဉ်အချိန်က စနစ်တကျ နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်းနှင့် အခြားသောရက်စက်မှုများ၊ လူမဆန်မှုများနှင့် သိက္ခာကျဆင်းစေသည့်ဆက်ဆံမှုပုံစံ (သို့) အရပ်သား၆၀ကျော်ကို အပြစ်ပေးခဲ့ခြင်းပုံစံ များကို မှတ်တမ်းတင်ထားပါသည်။

နိုင်ငံအတွင်းအချိန်ကြာမြင့်စွာဖြစ်ပေါ်နေသည့်စစ်ပွဲများနှင့် "အမျိုးသားပြန်လည်ရင်ကြားစေရေး" ကိုရယူရန်ရည်ရွယ်ချက်ဟုထင်မြင် ရသည့် မြန်မာနိုင်ငံ၏တရားဝင်နိုင်ငံခေါင်းဆောင်မဟုတ်သော်လည်း လက်ရှိတွင်လက်တွေ့ လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်နေရသူ ဒေါ်အောင် ဆန်းစုကြည် ဦးဆောင်သည့် ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံ - (၂၁) ရာစုပင်လုံ ညီလာခံ - ၏တတိယမြောက်နေ့ယမန်နေ့ တွင် ထို Video မှတ်တမ်းကိုဖော်ပြခဲ့ပါသည်။ ထိုအစည်းအဝေးတွင် မြန်မာစစ်တပ်၏ခေါင်းဆောင်များ၊ တိုင်းရင်းသားလက်နက် ကိုင်အဖွဲ့ အစည်းများ၊ ရွေးချယ်တင်မြောက်ခံနိုင်ငံတော်အရာရှိများနှင့် အရပ်ဖက်လူမှုအသိုင်းအဝိုင်းများမှ လေ့လာသူများပါဝင်ခဲ့ပါ သည်။ ထိုအစည်းအဝေးမှာ ယနေ့ပြီးဆုံးသွားပြီဖြစ်ပါသည်။

ဤ ဗီဒီယိုမှာ ၆လအတွင်း ဒုတိယအကြိမ်ထွက်ပေါ်လာသည့် မြန်မာလုံခြုံရေးအင်အားစုမှ အရပ်သားများအားရိုက်နှက်သည့် မှတ်တမ်းဖြစ်ပါသည်။ ဒီဇင်ဘာလ ၂၀၁၆ခုနှစ်အတွင်းတွင်လည်း ဤကဲ့သို့ သော အပြုအမူနှင့်ဆင်တူသည့် ရခိုင်ပြည် နယ် မြောက်ပိုင်းရှိ ရဲများမှ ရိုဟင်ဂျာတိုင်းရင်းသားများ အားရိုက်နှက်နေသည့် Video မှတ်တမ်း online ပေါ်တွင်တတ်လာခဲ့ပါသည်။ ထို Video ၏နောက်ဆက်တွဲ ရလဒ်အဖြစ် မြန်မာအစိုးရအာဏာပိုင်များမှ ရဲအရာရှိ ၃ဦးအား ရဲထိန်းသိမ်းရေးစခန်းတွင် ၂၀၁၆ခုနှစ် ကျခံစေရန် စီရင်ချက်ချခဲ့ပြီး ရာထူးမှလျော့ချခြင်းနှင့် ရာထူးကြီး ရဲအရာရှိ ၃ဦးအားလည်း စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများ တင်းကျပ်စွာမချ ခဲ့ခြင်းအတွက် အမှုထမ်းဆောင်သည့်ကာလကိုလျော့ချခဲ့ပါသည်။

လွန်ခဲ့သောအပတ်တွင် အရပ်ဖက်လူမှုအသိုင်းအဝိုင်း အဖွဲ့အစည်း ၅၉ခုမှ "အနည်းဆုံး မြန်မာနိုင်ငံတွင်းရှိ ရခိုင်ပြည်နယ်၊ ကချင်ပြည်နယ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်နှင့် အခြားသော တိုင်းရင်းသားပြည်နယ်များ"၏ လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေများကို ကုလသမဂ္ဂ

သတင်းအချက်ရှာဖွေစုဆောင်းရန်သတ်မှတ်ထားသည့် မစ်ရှင်အဖွဲ့ နှင့် ပူးပေါင်းလက်တွဲလုပ်ဆောင်ရန် မြန်မာအစိုးရအား တောင်းဆိုလိုက်ပါသည်။ ကုလသမဂ္ဂလူ့ အခွင့်အရေး ကောင်စီမှ များမကြာမှီတွင်ပေါ်ထွက်လာတော့မည့် မစ်ရှင် အဖွဲ့ ကို “ဖိနှိပ်ခံရသည့် ဒုက္ခသည်များတရားမျှတမှုရရှိရန်အတွက် ပြစ်မှုကျူးလွန်သူများအား အပြည့်အဝတာဝန်ခံမှုကိုသေချာစွာ လုပ်ဆောင်နိုင်ရန် အမြင်ဖြင့် စစ်တပ်နှင့် လုံခြုံရေးအင်အားစုများမှ မကြာမြင့်မှီအချိန်များအတွင်း လူ့ အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခဲ့သည်ဆိုသော စွပ်စွဲချက်များနှင့် သက်ဆိုင်သည့် အချက်အလက်များနှင့် အခြေအနေများကို ဖော်ထုတ်ရန်” လုပ်ပိုင်ခွင့်ပေးထားပါသည်။

အရပ်ဖက်လူ့ အသိုင်းအဝိုင်းအဖွဲ့ အစည်းများ၏ပူးပေါင်း တင်ပြသည့် ထုတ်ပြန်ချက်အရ အစိုးရအနေဖြင့် အချက်အလက်ရှာဖွေသည့် မစ်ရှင်အဖွဲ့ နှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန်ပျက်ကွက်ခြင်းက မြန်မာပြည်တွင် ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သည့် ပြစ်မှုများ ပိုမိုဖြစ်ပေါ်စေရန် ဦးဆောင်နေသည်ဟု သတိပေးလိုက်ပါသည်။

“အမှုအပေါ်တိတ်ဆိတ်စွာနေတာက ရွေးချယ်လို့ ရတဲ့ အခွင့်အရေးမဟုတ်ဘူး။ ပြစ်ဒဏ်ကနေကင်းလွတ်ခွင့်ပေးတာက ရွေးချယ်လို့ ရတဲ့ အခွင့်အရေးမဟုတ်ဘူး” ဟု Matthew Smith ကပြောကြားသည်။ “မြန်မာပြည်တွင်းမှာ အမှန်တကယ် ငြိမ်းချမ်းရေးကို မျှော်လင့်တယ်ဆိုရင် ပြစ်မှုကျူးလွန်ခဲ့သူတွေက ကျူးလွန်ခဲ့တာတွေအတွက် တာဝန်ယူကို ယူခိုင်းရမယ်”